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کمبود منابع آبی در ایلام به دلیل خشکســالی باعث شده 
آبرسانی به ۵۵ روستای استان به صورت سیار انجام شود.
به گزارش مهر، اســتان ایلام در منطقه کوهستانی و نیمه 
گرم و خشــک واقع شده است، شــمال این استان دارای 
اقلیم کوهســتانی و زمســتان های ســرد و اما در جنوب 
دشت های وسیع با تابستان های گرم وجود دارد.منابع آبی 
استان شامل منابع آب های سطحی، رودخانه ها، چشمه ها 
و آب های زیرزمینی هســتند که در مناطق کوه پایه ای به 
دلیل محدودیت دشــت ها ســفره های بزرگ و غنی شکل 
نگرفته و حجم و درصد بهره برداری از منابع آبی زیرزمینی 
در این مناطق کمتر است.بیش از ۱۰ سال است که استان 
ایلام با کاهش نزولات جوی و کاهش پوشش گیاهی روبه 
رو شــده است، گرمای زیاد، برداشت بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی و فرسودگی شبکه های آب باعث کاهش شدید 
منابع آبی استان شده و زنگ خطر بحران کم آبی در استان 

به صدا درآمده است.
دهیار روســتای آوزا از توابع شهرستان چوار در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشت: روستای آوزا یکی از روستاهای 
در ســطح شهرســتان چوار اســت که بیشــترین دام و 
زمین های کشــاورزی را در شهرســتان چوارد دارد.ناهید 
یوسفی نژاد بیان کرد: متأسفانه خشکسالی های باعث شد 
بسیاری از چشمه های فصلی این روستا خشک شوند، هم 
اکنون آبرسانی به روســتا به صورت سیار انجام می گیرد.
وی تصریح کرد: مردم با کمبود آب شرب، آب برای دام ها، 
کمبود نهاده های دامی مواجه هســتند که این خود باعث 
شــده که بیشتر اهالی روستا به فکر فروش دام ها و تخلیه 
روستا باشند.یوســفی نژاد افزود: از مسئولان تقاضا داریم 

توجه بیشتری به روستاییان داشته باشند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب ایلام در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: شرکت آب و فاضلاب استان در ۱۹ شهر 
و ۵۷۷ روستای استان در حال خدمات رسانی است.پرویز 

ناصری بیان کرد: منابع اصلی تولید آب در اســتان شامل 
منابع سطحی مانند سدها و منابع زیرزمینی شامل چاه ها 
و چشــمه ها اســت.وی افزود: این منابع تأمین آب شامل 
تعداد ۱۲۹ چاه، ۱۲۴ چشــمه و یک سد با حجم تولیدی 
۶۲ میلیون مترمکعب در سال، با خطوط انتقالی به طول ۲ 
هزار و ۱۹۶ کیلومتر و شبکه توزیع به طول ۲ هزار و ۸۲۲ 
کیلومتر نیاز آب شرب جمعیت استان را که ۶۲۰ هزار نفر 

جمعیت است تأمین می کنند.
وی ادامــه داد: منابــع آبــی اســتان متأســفانه به علت 
خشکســالی های پیاپی در سال های اخیر به شدت کاهش 
پیدا کرده اما با همکاری خوب مردم اســتان به دنبال این 
هســتیم که بتوانیم وضعیت کنونــی را به نوعی مدیریت 

کنیم و از پیک مصرفی که در تابســتان پیش رو داریم به 
خوبی پشت سر بگذاریم.

وی عنوان کرد: در این راستا با همکاری قرارگاه محرومیت 
زدایی ســپاه در حوزه روستایی برای ۱۸ مجتمع آبرسانی 
روســتایی در قالب ۳۶ روستا قراردادی منعقد شده است.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب ایلام بیان کرد: در حوزه 
شــهری نیز پروژه های مختلفی شــامل ســاخت مخازن، 
خطوط انتقال و بهسازی چشمه ها و حفر و تأسیس چاه ها 
در دســت اقدام اســت.ناصری بیان داشت: آنچه که باعث 
شــده که منابع آبی استان به شدت کاهش پیدا کند بحث 
خشکسالی اســت، متأسفانه امسال شــدت آن به مراتب 
بیشتر از سال های گذشــته است به طوری که هم اکنون 

ورودی آب سد ایلام به عنوان تأمین کننده آب شرب شهر 
ایلام بسیار پایین آمده و خروجی آن ۲ برابر ورودی است.
وی افزود: در شهر ایلام از ۳ حوزه سد ایلام و چشمه های 
گل گل و همچنین چاه هایی که در سطح شهر وجود دارد، 
آب شــهر تأمین می شــود، هم اکنون به شدت منابع آن 
کاهش یافته اســت و تنها راه و مؤثرترین راه این اســت 
که بتوانیم این موضوع را مدیریت کنیم.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضــلاب ایلام اظهار کرد: بحث مدیریت مصرف نیاز 
به همــکاری و همراهی مردم اســتان دارد، اگر بتوانیم با 
همــکاری مردم ۱۰ تا ۲۰ درصد مصــارف را کمتر کنیم، 
تابستان را با کمترین مشکلات پشت سر خواهیم گذاشت.
وی گفت: در حوزه روســتایی در حــال حاضر زنگ خطر 
آب به صدا درآمده و در ۵۵ روســتای اســتان هم اکنون 
آبرســانی به صورت ســیار در حال انجام است.مدیرعامل 
آب و فاضلاب ایلام بیان داشــت: در سطح استان در حوزه 
تأمیــن آب پروژه های مختلفی از جملــه ارتقای ظرفیت 
تصفیه خانه شهر ایلام، پروژه آبرسانی به شهر ملکشاهی و 
روستاهای مسیر، پروژه تکمیل شبکه شهرهای ایلام و دره 
شهر و سرابله، اصلاح و مرمت شبکه های آب شرب شهری 
و روستایی در دست اجرا است.وی افزود: شناسایی انشعاب 
غیرمجاز، رفع به موقع شکســتگی ها، ترمیم شبکه ها و از 
همه مهم تر اصلاح شــبکه های فرسوده از دیگر برنامه های 
آب و فاضلاب برای کاهش تنش آبی در اســتان است.وی 
ادامه داد: یکی از مواردی که باعث هدررفت آب می شــود 
فرسودگی شبکه های آب است، هر سال بخشی از شبکه ها 
را تکمیل و فرســودگی ها اصلاح می شــود اما متأســفانه 
میزان فرســودگی شبکه های سطح استان در اغلب شهرها 
و روستاها بسیار بالا است.با توجه به اینکه استان ایلام در 
صدر استان های کم بارش کشــور قرار گرفته است، قطعاً 
کاهش مشکلات تنش آبی نیازمند مدیریت و تعامل مردم 

و مسئولان است.

زنگ خطر کمبود آب در ایلام
۵۵روستابهصورتسیارآبرسانیمیشوند

معرفی ۴ واحد آلاینده هرمزگان
 به دستگاه قضایی

مدیرکل حفاظت محیط زیســت هرمزگان گفت: ۴ واحد آلاینده هرمزگان که 
حدود استانداردها را رعایت نکرده بودند به دستگاه قضایی معرفی شدند.حبیب 
مســیحی تازیانی در گفت و گو با ایسنا، افزود: در طول سال گذشته بازدیدهای 
ســرزده از بنگاه های اقتصادی اســتان هرمزگان در دستور کار این سازمان قرار 
داشت و در سالجاری با جدیت دوچندان و بیشتری این موضوع را دنبال می کنیم.
وی با بیان اینکه در ســال گذشته پایش های مســتمری از بنگاه های اقتصادی 
صورت گرفت کــه منجر به صدور اخطار رفع آلودگی بــه ۱۹۶ واحد تولیدی، 
صنعتی و خدماتی شــد، تصریح کرد: از این تعــداد ۲۲ واحد به عنوان آلاینده 
با مســتندات کافی به سازمان محیط زیست کشــور ارائه شد تا به سازمان امور 
مالیاتی معرفی شوند.مســیحی تازیانی با اشاره به اینکه از این تعداد ۴ واحد به 
دستگاه قضایی معرفی شدند، خاطرنشــان کرد: این واحدها حدود استانداردها 
را رعایت نکرده بودند و مجبور شــدیم از طریق دستگاه قضایی با این واحدهای 
آلاینده برخورد کنیم.وی در خصوص نشــت میعانات گازی شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس در در مســیر رودخانه کل در سال گذشته، عنوان کرد: پرونده این 
موضوع در حال طی شدن روند قانونی اش قرار دارد و پالایشگاه نفت ستاره خلیج 
فارس نیز در همین پرونده نیز متعهد شــده تا با استفاده از واحدهای پژوهشی 
دانشگاه های مســتقر در استان هرمزگان میزان اثرات این حادثه بر بستر تالاب 
را اندازه گیری کند و به مدت چهار سال ۵۰ هزار نهال حرا با کمک تعاونی های 
قشــم و بندرخمیر در فصل مورد نظر اقدام به کاشــت کند. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست هرمزگان  میزان برآورد خساورت اولیه را ۱۸ میلیارد تومان دانست 
و عنوان کرد: تمامی جرائمی که برای پالایشــگاه نفت ستاره خلیج فارس در این 

پرونده در نظر گرفته می شود به حساب خزانه واریز می شود.

عشایر اردبیل از کوچ زود هنگام خودداری کنند
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اردبیل گفت: برای بهره برداری اصولی 
و جلوگیری از تخریب مراتع ییلاقی عشــایر استان از کوچ زودهنگام خودداری 
کنند.به گزارش ایلنا، محمود قلی زاده با اعلام این خبر افزود: عشــایر اســتان 
بــرای بهره برداری اصولی از مراتع و جلوگیــری از تخریب آن از کوچ زودهنگام 
پرهیــز کنند.وی افزود: ورود دام به مراتع بــدون پروانه مرتع داری و یا ورود دام 
بیشــتر از تعداد تعیین شده در پروانه مرتع داری جرم محسوب شده و متخلفان 
به استناد تبصره ۲ ماده ۴۷ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، از طریق 
مراجع قضایی ذیربط تحت پیگرد قانونی قرار می گیرند.مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان اردبیل تشریح کرد: پروانه مرتع داری عشایر باید طبق مقررات 
برای سال جاری تمدید شده باشد و در هنگام استفاده از مراتع، پروانه مرتع داری 
و یا ســند قرارداد اجرای طرح را به همراه داشــته و در صورت لزوم به مأموران 
حفاظتی ارائه کنند.قلی زاده تأکید کرد: شــورای اسلامی روستاها و بهره برداران 
مراتع موظف هستند ورود دام های بدون مجوز به محدوده مراتع خود را به اداره 
منابع طبیعی تابعه اطلاع داده و یا با شماره تلفن ۱۵۰۴ و ۱۳۹ مراتب را اطلاع 
دهند.وی افزود: تاریخ ورود دام به مراتع ییلاقی استان، تاریخ درج شده در پروانه 

مرتعداری بوده و با متخلفین طبق قانون برخورد خواهد شد.

اصلاح نقشه بافت تاریخی شهر قزوین ضرورت دارد
رئیس کمیســیون مالی شورای اسلامی شــهر قزوین گفت: اصلاح نقشه بافت 
تاریخی شــهر ضروری است تا ساخت و ساز در این منطقه افزایش یابد زیرا در 
حال حاضر محدوده تعریف شده مانع کار است که باید این محدوده اصلاح شود 
و با تعریف لکه گذاری در مناطق تاریخی اجازه ســاخت وســاز به مالکینی که 
درمحدوده بافت تاریخی نیستند داده شود.به گزارش ایلنا، ولی چگینی در جلسه 
علنی شــورای شــهر که باحضور نماینده مردم قزوین، البرز و آبیک در مجلس 
شورای اسلامی و شهردار قزوین برگزار شد ضمن تاکید بر برگزاری جلسات ماهانه 
با نمایندگان مجلس اظهار کرد: تشــکیل جلسات ماهانه با حضور نمایندگان و 
اعضای شــورا می تواند گره گشای مسایل شهری باشــد و امیدواریم با اتحاد و 
همفکری بتوانیم باری از روی دوش شــهروندان برداریم و در راســتای خدمت 
رسانی بیشــتر به مردم تلاش کنیم.رئیس کمیسیون مالی شورای اسلامی شهر 
قزوین در ادامه خواســتار حل مشکل ساخت و ساز در اراضی بالای اتوبان شد و 
افزود: شهرداری قزوین تا به حال در اراضی عظیمیه و اندیشه به جهت ایجاد زیر 
ســاخت هزینه های زیادی کرده است اما به دلیل عدم ساخت و ساز و مشکلات 
نبود امکانات و آب شــرب آن طور که شایسته است نتوانسته کسب درآمدی از 
این مناطق داشــته باشد؛ لذا درخواســت دارم تا برای مشکل آب منطقه بالای 
اتوبان به ویژه عظمیه اعتبار ملی درنظر گرفته شــود.به گفته این عضو شورای 
اسلامی شــهر قزوین ضرورت دارد تا ساخت و سازها در اراضی بالای اتوبان رونق 
گیرد تا شــاهد تعدیل قیمت مسکن در شهر قزوین باشیم.این مسئول خواستار 
افزایش اعتبار طرح های بازآفرینی شهری بویژه در منطقه هادی آباد شد و گفت: 
اجرای طرح های بازآفرینی در مناطق بافت فرســوده و قدیمی از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت؛ لذا درخواست دارم تا اعتبار این طرح ها در شهر قزوین افزایش 
یابد.به گفته وی در منطقه هادی آباد شهرداری قزوین تاکنون ۳۰ میلیارد تومان 
برای تملک این محدوده هزینه کرده اســت و بــرای ادامه روند کار نیز نیازمند 
۴۰ میلیارد تومان هستیم. رئیس کمیسیون مالی برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
شــورای اسلامی شهر قزوین همچنین راه اندازی تراموای شهری و ادامه متروی 
شهری از هشــتگرد تا قزوین را به عنوان یکی دیگر از مطالبات مهم شهروندان 
ذکر کرد و گفت: با توجه به ظرفیت تردد سالانه ۱۰ میلیون خودرو از اتوبان باید 
برای تبدیل قزوین به مقصد گردشــگری اقدام کنیم؛ لذا راه اندازی قطار شهری 
در شــهر قزوین یک ضرورت است و می تواند در رونق گردشگری شهر و استان 

قزوین موثر باشد.

شناسایی ۶ قاچاقچی مرتبط با قطع درختان شفت

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی گیلان، با اشاره به انتشار فیلم روش جدید 
قطع درخت توســط قاچاقچیان جنگل در شفت، تصریح کرد: با توجه به پرونده 
دار بودن قاچاقچیان شهرســتان شــفت خیلی زود اقدام به شناسایی شش نفر 
از متخلفان کردیم.ســرهنگ محمد قربانی لرد در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
انتشــار یک فیلم در فضای مجازی با موضــوع روش جدید قاچاقچیان جنگل 
برای سوءاســتفاده از چوب درختان در منطقه امامزاده اسحاق شهرستان شفت، 
اظهار کرد: به نظر می رســد این فیلم با هدف زیر سوال بردن اقدامات نیروهای 
حفاظتی اداره کل منابع طبیعی استان گیلان منتشر شده است.وی با بیان اینکه 
در پی انتشار فیلم مذکور بلافاصله به همراه دادستان شهرستان شفت و عوامل 
اطلاعاتی و انتظامی در منطقه حاضر شــدیم، تصریح کرد: با توجه به پرونده دار 
بودن قاچاقچیان جنگل در شهرستان شفت خیلی زود اقدام به شناسایی شش 
نفر از متخلفان کردیم و پرونده قضایی برای آنان تشکیل شد و در حال تکمیل 
پرونده هستیم.فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان، 
هدف از انتشار چنین فیلم هایی را تشویش اذهان عمومی دانست و گفت: برخی از 
افراد با تولید و انتشار چنین فیلم هایی به دنبال سودجویی هستند.قربانی لرد ادامه 
داد: به دنبال فیلم اول، فیلم دیگری از همان منطقه منتشــر شد که قاچاقچیان 
بعد از آسیب رساندن به درخت، اقدام به بریدن کامل و خروج آن از جنگل کرده 
بودند؛ که فیلم دوم کذب بود.وی با بیان اینکه افزایش قیمت چوب آلات جنگلی 
و نابســامانی معیشتی موجب شده شاهد سوءاستفاده از جنگل و قاچاق باشیم، 
خاطرنشان کرد: قاچاقچیان شناسایی شــده بومی و سابقه دار هستند.این مقام 
مسئول، حفاظت از انفال را وظیفه قانونی آحاد ملت ایران دانست و متذکر شد: 
مردم باید نیروهای حفاظتی منابع طبیعی را یاری کنند و در صورت مشــاهده 
هرگونه سوءاســتفاده و تخریب و تجاوز در انفال با شــماره های ۱۵۰۴ و ۱۳۹ 

تماس بگیرند.

اخبار کوتاه

جاده های خراســان جنوبی پارســال بیش از ۲۰۰ قربانی 
گرفته و نیاز اســت تا ایمن ســازی جاده ها برای کاهش 
تلفات مــورد توجه قــرار گیرد.خراســان جنوبی یکی از 
استان های کویری کشور است و جاده های آن نیز طولانی 
و برای رانندگان خســته کننده هستند.چهار شریان اصلی 
در خراســان جنوبی وجود دارد که در مسیر کامیون ها و 
خودرو های ترانزیتی قرار گرفته و توجه به این چهار جاده 

باید در اولویت قرار گیرد.
بیرجند – قاین، بیرجند – نهبندان، طبس – یزد و دیهوک 
– راور چهار مسیر اصلی در خراسان جنوبی اند که عوامل 
مختلفی دست به دســت هم داده اند تا آمار تصادفات در 
این جاده ها بالا باشد.رفع نقاط حادثه خیز، دوبانده سازی 
جاده ها، احداث و توجه به مجتمع های خدمات بین راهی 
و توجه رانندگان به اصول و مقررات ایمنی می تواند سبب 
کاهش آمار تصادفات در این جاده ها شود.رفع نقاط حادثه 
خیــز یکی از عواملی اســت که می تواند در ایمن ســازی 
جاده های اســتان نقش موثری داشته باشد و تا حد زیادی 
از خطرات جاده ها بکاهد.جــلال زاده مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای خراســان جنوبی  گفت: در ســطح 
اســتان ۳۱ نقطه پر حادثه مصوب وجــود دارد که از این 
تعداد ۱۳ نقطه تاکنون رفع شــده و رفع خطر ۵ نقطه نیز 

در دست اجرا است.
او گفــت: به طور میانگین رفع خطر نقاط در دســت اجرا 
از پیشــرفت فیزیکــی ۸۰ درصدی برخوردار اســت و در 
صورت تأمین اعتبارات مورد نیاز، امســال به بهره برداری 
خواهد رســید.جلال زاده گفت: تاکنون عملیات رفع خطر 
در کیلومتر ۱۳۴ محور دیهوک - راور ۷۲ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشــته است؛ همچنین در حدفاصل کیلومتر های 
۱۸۲ تا ۱۹۱ این جاده نیز تعریض ۱۴ دستگاه ابرو لوله ای 
با پل باکسی ۷۰ درصد پیشرفت کرده است و تبدیل چند 
آبنمــا نیز در نقاط مختلف جاده در دســت انجام اســت.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان جنوبی 
می گوید: تعریض ابنیه فنی ورودی بیرجند نیز ۲۰ درصد 
و ایمن ســازی و اصلاح نقطه پــر حادثه بهاباد ۸۵ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
مجتمع هــای خدمات رفاهی می توانند کمی از خســتگی 
راننــدگان بکاهند و یاریگر آن ها در مســافت های طولانی 

جاده های خراســان جنوبی باشند که این جاده ها به دلیل 
کویری بودن، خســته کننده اند و احتمال بروز حادثه در 
آن هــا وجود دارد.جلال زاده مدیــرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای خراسان جنوبی  گفت: در استان ۳۳ مجتمع 
خدمات بین راهی در حال ارائه خدمات به کاربران جاده ای 
هستند و ۱۷ مجتمع نیز در حال ساخت هستند.او گفت: در 
محور هایی که متقاضی ساخت مجتمع وجود داشته است، 
پس از ابلاغ دســتور العمل رعایت فواصل بین مجتمع ها، 
فواصل معین رعایت شــده است.جلال زاده گفت: با توجه 
به فواصل ابلاغی بین مجتمع ها، در ســایر محور هایی که 
مجتمع خدماتی رفاهی وجود نــدارد، نقاط مدنظر مکان 
یابی شده که در فراخوان عمومی اطلاع رسانی شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان جنوبی 
در خصوص احداث مجتمع خدمات رفاهی در دیگ رستم 
که یکی از محور های پر حادثه در حوزه شهرســتان طبس 
است، گفت: مکاتباتی با ســرمایه گذار مجتمع مذکور در 
خصوص ارائه مدارک و مستندات جهت طرح در کمیسیون 
صدور موافقت اصولی انجام شده  اما هنوز مدرکی دریافت 

نشده است.
همه ســاله عوامل انسانی و غیر انسانی دست به دست هم 
می دهند تا حوادث ناگواری در جاده های استان رخ دهند 
و جان افراد زیادی گرفته شود به طوری که تا اواخر اسفند 
پارســال، ۲۵۰ نفر در ۱۳ هزار تصادف رخ داده در استان 
جان باخته اند.ســرهنگ رضایی رئیس پلیس راه خراسان 
جنوبی گفت: در ســال ۹۹ این چهــار محور ۴۳ تصادف 
منجر به فوت را شاهد بوده اند که این رقم در سال ۱۴۰۰ 
به ۴۵ تصادف رسیده است.او گفت: بیشترین تصادف منجر 
بــه فوت مربوط به جاده بیرجند – نهبندان با ۲۳ مورد در 
ســال ۹۹ و ۲۲ مورد در سال ۱۴۰۰ بوده است و فوتی ها 
در ســال ۱۴۰۰، ۷۰ مورد بوده است که این آمار در سال 
۹۹، تعداد ۵۹ فوتی را نشــان می دهد.سرهنگ رضایی از 
وقوع ۲۸۹ تصادف جرحی در این چهار جاده در سال ۹۹ 
خبر داد و گفت: این تعداد در ســال ۱۴۰۰ به ۳۳۷ مورد 
رسیده که در مجموع افزایش داشته است. او گفت: عوامل 

مختلفی در بــروز حوادث ترافیکی نقــش دارند، اما عدم 
توجه به جلو با ۴۳ درصد، عدم توانایی در کنترل وســایل 
نقلیه ناشــی از سرعت زیاد با ۲۲ درصد و تجاوز به چب با 
۸ درصد بیشــترین عوامل تصادفات بوده اند.در برخی از 
جاده ها تعداد تصادفات، فوتی ها و مجروحین با کاهش رو 
به رو بوده است، اما در مجموع این آمار نسبت به سال ۹۹ 

افزایشی بوده است.
راه به عنوان یکی از چهار عامل موثر در بروز تصادفات رخ 
داده در محور های چهارگانه مــورد نظر )بیرجند – قاین، 
بیرجنــد – نهبندان، دیهوک – راور، طبس یزد( که دارای 
نواقصی هســتند تأثیر گذار است.سرهنگ رضایی رئیس 
پلیــس راه خراســان جنوبی گفت: از جملــه نواقص این 
جاده هــا می توان به عرض کم، مجــزا نبودن خطوط رفت 
و برگشــت، اختلاف سطح سواره رو با اراضی حاشیه، عدم 
ایمن ســازی دهانه پل ها و طول زیاد جاده ها اشــاره کرد.
او گفت: یکنواختی مســیر، فقدان جاذبه طبیعی و کمبود 
مجتمع های خدمات رفاهی بیــن راهی، عدم رفع مقاطع 
پرتصادف و بعضاً رویه نامناسب جاده نیز در بروز تصادفات 

در جاده های استان نقش دارد.
ســرهنگ رضایی گفــت: در جاده های بیابانی اســتان به 
خصوص جــاده طبس – یزد و دیهوک – راور خســتگی 
رانندگان بیشــتر است و خســتگی و خواب آلودگی سهم 
زیادی در عوامل بروز تصادفات دارد.رئیس پلیس راه استان 
از رانندگان خواســت با توجه به بــروز اغلب تصادفات در 
۳۰ کیلومتری شهرها، توجه رانندگان در طول رانندگی و 
در هنگام تردد در این فواصل بیشــتر از سایر اوقات باشد.
اختصاص اعتبار به محور های شریانی لازمه ایمن سازی و 
دوبانده ســازی آن ها اســت و پیش بینی شده  تا در سال 
۱۴۰۱، اعتبار مربوط به چهار جــاده مذکور افزایش پیدا 
کند تا شاید بخشــی از عقب افتادگی ها در حوزه دوبانده 
ســازی جاده ها جبران شــود.  مدیرکل راه و شهرســازی 
خراســان جنوبی  گفت: در مجموع پارسال ۱۸۹ میلیارد 
و ۵۹۰ میلیون تومان اعتبار برای رسیدگی به  چهار جاده  
بیرجند – قایــن، بیرجند – نهبنــدان، دیهوک – راور و 

طبــس – یــزد     اختصاص یافته  که بیشــترین میزان 
مربوط به جاده بیرجند – قاین بوده است.

او گفت: پیش بینی می شــود امســال ایــن رقم به ۴۱۰ 
میلیــارد و ۴۹۶ میلیون تومان برســد و پیش بینی ها بر 
اساس بودجه ۱۴۰۱ اســت.داعی  گفت: جاده بیرجند – 
قاین تا خضــری ۱۷۳ کیلومتر طول دارد که ۱۸ کیلومتر 
آن در دست اجرا اســت و پارسال ۱۲ کیلومتر و در سال 
۹۹ نیز حدود ۱۷ کیلومتر آن دوبانده شــده اســت و در 
مجموع ۱۵۳ کیلومتر از این محور دوبانده شــده است.او 
گفــت: محور بیرجند – نهبندان – زاهدان تا انتهای حوزه 
اســتحفاظی خراسان جنوبی ۲۴۱ کیلومتر است که ۱۱۸ 
کیلومتر آن در دســت اجرا اســت و پارسال ۶ کیلومتر و 
در ســال ۹۹ نیز ۴ کیلومتر از آن دوبانده شده است و در 
مجموع ۸۵ کیلومتر از آن دوبانده شده است. به گفته داعی  
تنها ۱۱ کیلومتر از جاده طبس – یزد تاکنون دوبانده شده 
و  ۲۵ کیلومتر از این جاده در حال دوبانده ســازی است و 

در سال ۹۹ نیز ۶ کیلومتر آن دوبانده شده است.
خراســان جنوبی از جمله اســتان هایی است که در نوروز 
۱۴۰۱ جزو استان های پرتردد بوده است و ترانزیتی بودن 
جاده های آن نیز سبب افزایش سطح تصادفات شده است.
در این بین نیاز است تا با انجام اقداماتی، حوادث رانندگی 
کنترل شــود و ایمنی جاده ها نیز افزایش پیدا کند.ساخت 
مجتمع هــای بین راهی با وجود کویــری بودن جاده های 
خراســان جنوبی امری ضروری اســت، اما گویا ســرمایه 
گذاران از این امر اســتقبال چندانــی ندارند.از طرفی رفع 
نقــاط حادثه خیز نیــز می تواند به افزایش ســطح ایمنی 
جاده ها کمک کند، زیرا در بســیاری از جاده های اســتان 
به خصوص جاده های ترانزیتی، نقاط حادثه خیز منجر به 

حوادث ناگواری می شود.
دوبانده ســازی جاده های خراســان جنوبی نیــز نیازمند 
اعتبارات کلانی است که گویا امسال این اعتبارات افزایش 
خواهد یافت و شــاهد دوبانده ســازی مقدار بیشــتری از 
جاده های استان خواهیم بود.طول راه های خراسان جنوبی 
بیش از ۱۷ هزار کیلومتر اســت که ۱۱ هزار کیلومتر آن 
راه روســتایی اســت و حدود ۲ هزار کیلومتر راه شریانی 
)معادل پنج درصد( و ۹۲۲ کیلومتر راه ترانزیت در استان 

وجود دارد.

این روز ها دیگر ریزگرد محدود به خوزســتان نیست و به 
محض ورود به مناطق مرکزی در رشته کوه های زاگرس و 
درختان بلوط محصور نمی شود.گرد و خاک های برخاسته 
از نواحی بیابانی شــمال آفریقا و مناطق شــمالی و غربی، 
غرب آســیا که عمدتا در سوریه و اردن هستند، تبدیل به 
معضلی برای بیشــتر شهروندان این مناطق شده که تحت 
تاثیر پدیده ریزگــرد قرار می گیرند.ســوریه، عراق، اردن، 
مصر و ایران به دلیل قرار داشتن در کمربند خشکی دارای 
بیشترین نواحی بیابانی هستند؛ کم کاری در حوزه مدیریت 
این مناطق و همچنین سکوت در برابر زیاده خواهی برخی 
کشور ها برای اســتفاده از منابع آبی نیز از دیگر مشکلات 
اســت.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، اتهامات بیش 
از همه به ســمت یک کشور اســت که با ساخت سد های 
عظیم بر سرچشــمه رود های دجله و فرات، بین ۵۰ تا ۷۰ 
درصد آب این ۲ رودخانه را پشت بتن های سخت محصور 
کرده تا سرزمین های خشک در پایین دست، نمناک نشوند.
اشاره به سد سازی های ترکیه و اجرای طرح »گاپ« است 
که با جلوگیری از ورود آب به کشــور های درگیر جنگ و 
فقر، چون سوریه و عراق، حالا آن ها را با مشکلات جدی تر 
در حوزه معیشــت و آب و هوای پاک مواجه می کند.اما از 
ســوی دیگر گردوغبار برخاسته از بیابان های مناطق غربی 
آســیا خود ترکیه را هم تحت تاثیر قرار می دهد و از همین 
رو مدتی پیش تفاهم نامه ای مشــترک میان آنکارا و بغداد 

به منظور بیابان زدایی در عراق به امضا رســید.در مناطق 
جنوبی عراق تالابی بین المللــی وجود دارد که عمده آب 
آن از رودخانه دجله تامین می شود که ترکیه با سد سازی، 
بیشــتر آب آن را پشت دریاچه ســد ها ذخیره و آن مقدار 
ناچیز نیز پس از گذر از صد ها شــهر و روســتا در ۲ کشور 
ســوریه و عراق، دیگر رمقی برای سیراب کردن هورالعظیم 
ندارد.از این مســئله بیش از همگان شهروندان خوزستانی 

آسیب های جدی خواهند دید.
صبح روز ۵ اردیبهشــت ماه نیز ورود تــوده گرد و غبار به 
کلانشــهر اهواز و شهر های خوزستان همه را غافلگیر کرد.
کارشــناس مســئول آزمایشــگاه اداره کل محیط زیست 
خوزستان در این خصوص می گوید: گرد و غبار به ۲ دلیل از 
این مناطق بلند می شود؛ ابتدا موقعیت طبیعی و محلی آن 
نواحی، که صحرا و بیابان هستند و برخاستن خاک از آن ها 
ناگریز؛ ســپس معاهده های تخصیص آب مورد توجه قرار 
دارد که سدسازی  در بالا دست روخانه ها موجب محدودیت 

منابع آبی و در نتیجه افزایش بیابان ها شده است.
علیرضــا آذریان می گویــد: افزون بــر کانون های خارجی 
گردوغبار، کانون های داخلی نیز فعال هســتند و وزش باد 
می توانــد باعث برخاســتن گرد و خــاک از نواحی بیابانی 
هندیجان و شــرق اهواز شود.اگرچه وقوع گرد و خاک های 
شدید از بیابان های کشــور های همسایه است، اما بیابان ها 
خوزستان نیز تا حدودی در افزایش غلظت آن موثر هستند.

مدیر کل منابع طبیعی اســتان خوزســتان بــه ما در این 
خصوص گفت: چند سالی است که کشور به صورت فراگیر 
درگیر ریزگرد شــده و اگرچه شــروع داستان از خوزستان 
بود، اما مشــکل بسیار فراتر اســت و گرمایش کره زمین 
افزایش بیابان ها را در پی داشته است.محمد تقی سجادی 
گفت: مسائل جهانی زیست محیطی در کشور ما گاهی کم 
اهمیت جلوه داده می شود، اما گرمایش کره زمین به صورت 
موضعی و مسقیم روی زندگی ما اثر دارد.او می گوید: کشور 
ما نیز در مکانی واقع شده که عمده بیابان های کره زمین در 
آن قرار دارند و بارش های آن نیز اندک اســت، اما گرمایش 
جهانی موجب بر هم خوردن نظم بارش ها شده.به گفته این 
مقام مسئول کاهش پوشش گیاهی، ساختار و بافت خاک را 
بر هم می زند، زیرا وجود ریشه گیاه در خاک موجب انسجام 
فیزیکی آن می شــود تا در مقابل بــاد پایدار بماند، ولی در 

صورت از بین رفتن گیاه، خاک با هر بادی بر می خیزد.
خوزستان بیش از ۳۴۵ هزار هکتار کانون های تولید کننده 
گرد و خاک دارد که در نقاط مختلف جنوب، مرکز، جنوب 
شــرق و جنوب غرب پراکنده هســتند.در روندی معمول 
گیاهان مختلف در نقاط مختلف رشــد می کنند، اما چرای 
بی رویه دام و سد سازی موجب شده تا بخش های وسیعی 
از استان تبدیل به بیابان شوند.به هم پیوستگی این مسائل؛ 
کاهش بارندگی به دلیل گرم تر شدن زمین، چرای بی رویه 
دام، افزایش بیابان ها و نبود مرز های سیاســی در خصوص 

محیط زیست، باعث شده تا پیگیر شویم که اگر کشور های 
منطقه در قبال طبیعت متعهد و مســئولیت پذیر نیستند، 
ما چه کرده ایم؟طبق برنامه ای که از سال ۹۵ در خوزستان 
شروع شد و بر اساس مطالعات انجام شده مقرر شد معادل 
۳ هزار و ۲۰۰ هزار میلیارد تومان طی ۵ یا ۶ ســال منتهی 
به دهه ۹۰ برای مهار بیابان ها انجام شود که به گفته مدیر 
کل منابع طبیعی استان خوزســتان »تن ها ۴۰۰ میلیارد 
تومان آن اختصاص یافــت و تنها ۳۵ درصد کار ها صورت 
پذیرفت.«سجادی گفته نهال کاری نیز در کمتر از ۲۵ هزار 
هکتار انجام شده که حدود ۴۲ درصد برنامه است و اکنون 
حتی اگر اعتبار نیز فراهم باشــد، مشکل عمده آن به دلیل 
خشکسالی تامین آب اســت.نزدیک چند ماه است که در 
خوزســتان بارش موثری وجود نداشــته و تامین آب برای 

درختان را دچار چالش کرده.
منابــع طبیعی خوزســتان حالا با ســازمان آب و برق نیز 
در جدال اســت تا بتواند آب درختان در مناطق بیابانی را 
تامین نماید، اما بر اساس داده های منابع طبیعی، همچنان 
نیز حقابه درختان تخصیص نیافته، موضوعی که توســعه 
بیابان ها را تشدید و مشکلات عمده تری را برای شهروندان 
ایجاد می کند.به نظر می رسد کشور به شدت از بی مدیریتی 
و بی مســئولیتی در حوزه منابع آبی رنج می برد، رنجی که 
دردش برای مردم است و گویا اراده کافی نیز برای رفع آن 

دستکم تاکنون وجود نداشته.

معاون فنی حفاظت محیط زیست آذربایجان 
غربی با بحرانی خواندن وضعیت فعلی دریاچه 
ارومیه گفت: با ادامه روند فعلی امسال بخش 

جنوبی دریاچه ارومیه را از دست می دهیم.
حجت جبــاری در گفتگو بــا خبرنگار مهر با 
بیان اینکه در سال های اخیر وضعیت دریاچه 
ارومیه بهبود نسبی داشت، افزود: متأسفانه به 
دلیل کاهش بارش ها و نیز عدم تأمین حق آبه 
مورد نیاز به همراه عدم اتمام برخی طرح های 
احیا وضعیت دریاچه ارومیه مجدداً به وضعیت 

بحرانی تر تبدیل شده است.
وی بــا بیان اینکه اگر روند کاهش آب ورودی 
به دریاچه ارومیه ادامه یابد امسال بخش بیشتر 
دریاچه ارومیه به خصوص بخش جنوبی را از 

دســت می دهیم، افزود: در حال حاضر سطح 
دریاچــه ارومیه ۱۲۷۰.۷۷ متر اســت که در 
مقایسه با سال گذشته ۶۶ سانتی متر کاهش 
ســطح تراز داشته است.  جباری افزود: از نظر 
وســعت نیز مســاحت عرصه آبی دریاچه به 
۲۴۸۹ کیلومتر مربع کاهش یافته که نســبت 
به سال گذشته ۱۰۱۵ کیلومتر مربع از پیکره 
آبی را از دست و حجم آب موجود در دریاچه 
هم اکنون ۳.۱۱ میلیارد متر مکعب می باشــد 
که سال گذشته در همین زمان این رقم ۵.۲۹ 

میلیارد متر مکعب بوده است.
معــاون اداره کل حفاظــت محیط زیســت 
آذربایجــان غربی با بیان اینکه در ســال آبی 
جــاری از ۳.۴ میلیــارد متر مکعــب حق آبه 

دریاچــه ارومیه، ۷۰۰ میلیــون مترمکعب به 
سوی دریاچه رهاســازی شده است، ادامه داد: 
تــا یک ماه در صــورت ذوب شــدن برف ها و 
رهاسازی منابع آبی ذخیره شده فرصت برای 
آبگیری دریاچه وجود دارد که بررســی نشان 
می دهد میــزان آبگیری و وضعیــت دریاچه 
نسبت به سال قبل وضعیت خوبی نخواهد بود.
جباری در خصوص فعالیت مرکز آینده پژوهی 
دریاچــه ارومیه نیز گفت: ایــن مرکز قرار بود 
به جای ســتاد احیای دریاچه ارومیه فعالیت 
کــرده و طرح هــای نیمه تمام ســتاد احیای 
دریاچه ارومیه را پیگیری و وظیفه هماهنگی 
بین دســتگاهی را عهده دار باشد اما متأسفانه 
بلاتکلیف مانده اســت.  معاون فنی اداره کل 

حفاظت محیط زیســت آذربایجــان غربی با 
بیــان اینکه بــه دلیل عدم تأمیــن اعتبارات 
مــورد نیاز و نیــروی انســانی لازم عملًا این 
مرکز هنوز نتوانســته فعالیت خــود را انجام 

 دهد، گفــت: دریاچه ارومیه بــا عنوان پارک 
ملــی دریاچه ارومیه بــا ۱۰۲ جزیره از جمله 
مناطــق چهارگانــه تحت مدیریت ســازمان 

حفاظت محیط زیست کشور است.

راه های شریانی کویر، کابوس مرگ می بینند

گرد و غبار خوزستان، تاوان سدسازی کشور همسایه یا مدیریت ناصحیح؟

وضعیت دریاچه ارومیه بحرانی شد


